

មតិ នៃ កំណែទម្រង់ សីលធម៌

ភាព បង្កើត នូវ ភាពអាក្រក់ បំផុត ផង ដែរ ដូចជា បង្ខំ មនុស្ស អោយ ជឿ ឬ ផ្លាស់ សាសនា ដោយ ប្រើ វិធី ហិង្សា ដូច យ៉ាង សង្គ្រាម សាសនា ជា អាទិ៍។ វិធី មនុស្សជាតិ បរិស័ទ វិញ ដែល ពុំមាន ប្រភាព ទៅលើ មនុស្សលោក ដូច អំណាច សាសនា ហើយ សកលនិយម សីលធម៌ ឬ សីលធម៌ លោកិយ (morale séculaire) របស់ ខ្លួន ក៏ នៅ មាន កង្វះ និង ភាព ខ្វាក់ ច្រើនណាស់ ដូច្នោះ សីលធម៌ នេះ ក៏ មិន បាន ប្រកាស ថា ខ្លួន មាន វិសិដ្ឋភាព លើ សីលធម៌ សាសនា នោះដែរ។

ដូច្នោះ វា ហាក់ដូចជា សីលធម៌ ទាំង ខាង សាសនា និង សីលធម៌ លោកិយ វា សម នឹងយកមក ពិចារណា ឡើងវិញ នៅក្នុង សេចក្តីសង្ឃឹម ថា វា នឹងអាច ធ្វើ កំណែទម្រង់ តាម វិធីសាស្ត្រ ថ្មី ណាមួយ នៅក្នុង ជម្រៅ ទឹកចិត្ត របស់ មនុស្ស ដែល រស់នៅ នៅក្នុង សង្គម មិស្សភាគ (société complexe) ដែល ជា សង្គម មាន ការរីកចំរើន ក្នុង ផ្នែក សម្ភារៈ, វិទ្យាសាស្ត្រ តែ នៅក្នុង ផ្នែក សីលធម៌ វាហាក់បីដូចជា មាន ធ្ងរលុង ព្រោះ ភាពទំនើប វា លាក់បាំង សេចក្តីគ្មានរំពឹង របស់ បុគ្គល នៅក្នុង សង្គម។

បើសិន ជា យើង អោយ និយមន័យ នៃ សញ្ញាណ នៃ មនុស្ស តាម ការអះអាង ដោយ ខ្លួនឯង ដ៏ ស្វយ័ត^២ នៃ ពាក្យ «ខ្ញុំ» ដែល វា ស្ថិតនៅ ដោយ ប្រការ ដាច់ខាត ក្នុង ខ្លឹមសារ របស់ វា (គឺថា គ្មាន នរណា ម្នាក់ អាច និយាយ ថា ខ្ញុំ ជំនួស ខ្ញុំ បាន

^២ ការអះអាង ដោយ ខ្លួនឯង ដ៏ ស្វយ័ត : auto affirmation égoцентриque.

ហត្ថិ នៃ កំណែទំរង់ សីលធម៌

ទៀត^៦។ គំនិត នេះ វា ជា ទំនោរចិត្ត ដែល មនុស្សលោក មាន នៅក្នុង ចិត្ត ថា ដើម្បី សេចក្តីស្រឡាញ់, សេចក្តីសប្បុរស និង មិត្តភាព វា ជា ចិត្ត ឯករាជ ពី ជំនឿ សាសនា ដែល យើង ប្រកាន់ខ្ជាប់។ ចំពោះ ព្រះអង្គ ទ្រង់ មាន ជំនឿស៊ប់ ថា មនុស្ស លោក អាច មិន ជឿ សាសនា តែ មិន អាច មិន ជឿ លើ តម្លៃ នៃ មនុស្ស បាន នោះឡើយ។ ជា ឧទាហរណ៍ គឺ ភាពមិនដូចគ្នា រវាង តែ និង ទឹក។ ក្រមសីលធម៌ និង តម្លៃ នៃ មនុស្ស នៅក្នុង បរិបទ សាសនា វា ដូចគ្នា នឹង តែ។ តែ ដែល យើង ពិសា វា ផ្សំ ភាគច្រើន ដោយ ទឹក និង គ្រឿងផ្សំ ជា ច្រើន ទៀត ដូចយ៉ាង ស្លឹកតែ, គ្រឿងទេស, ជួន មាន ដាក់ ស្ករ - នៅ ប្រទេស ទីបេ មាន ថែម គ្រឿង ហ៊ីរ និង អំបិល បន្តិច - ការផ្សំ នេះ ឯង ដែល ធ្វើ អោយ ទឹកតែ មាន រស់ជាតិ ឆ្ងាញ់ ដែល យើង ចង់ ពិសា តែ មនុស្សយើង អាច មិន ពិសា ទឹកតែ បាន តែ មិន អាច រស់ ឥត ទឹក បាន ឡើយ។ ដូចគ្នា មនុស្ស អាច ឥត សាសនា តែ ត្រូវការ ជា សំខាន់ គឺ សេចក្តីអាសូរ ចំពោះ អ្នកដទៃ។ យើង ឃើញ ថា សុខុមាលភាព នៃ ចេតភាព មិន អាស្រ័យ លើ សាសនា, តែ អាស្រ័យ លើ ធម្មជាតិ មាន ពី កំណើតមក ដូច យ៉ាង សម្បទា ចំពោះ សេចក្តីសប្បុរស, សេចក្តីអាសូរ និង ការ ត្រៀមបង្ការ ដើម្បី ការពារ អ្នកដទៃ។ ធម្មជាតិ ដែល មាន ពី

^៦ L'appel au Monde du Dalai Lama – entretien avec Franz Alt – Edition BEN EVE NTO.

មាតិកា នៃ កំណែទម្រង់ សីលធម៌

កំណើត នេះឯង ដែល ជា ក្រុមសិល្បៈ សំខាន់ និង ជាតិមនុស្ស ដែល មាន នៅក្នុង ធាតុ នៃ មនុស្សលោក។

ដូច្នោះ យើង អាច សន្និដ្ឋាន បាន ថា កំណែទម្រង់ សីលធម៌ ក៏ អាច និយាយ បាន ថា វា ជា មាតិកា នៃ អនាគត នៃ មនុស្ស ជាតិ តែ ក៏ អាច យល់ ផង ដែរ ថា វា ជា និយតកម្ម ធម្មតា នៃ ការវិវត្តន៍ នៃ មហាយាត្រា នៃ មនុស្សជាតិ។ អ្វី ដែល ជា អកុសល សំរាប់ ជាតិមនុស្ស វា គ្រាន់ តែ ជា គ្រោះថ្នាក់ ដែល មនុស្សជាតិ ជួបប្រទះ។ តែ ត្រូវដឹង ថា មនុស្សជាតិ មាន កម្លាំង កុសល គ្រប់គ្រាន់ សំរាប់ លុបបំបាត់ គ្រប់ អកុសល ដែល មាន កើតឡើង ពិត តែ វា កាត់តែ មាន តិចឡើងៗ នៅ ក្នុង ការវិវត្តន៍ របស់ ខ្លួន។